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ÉVKÖZI 24. VASÁRNAP                             C év              1– 4 oldal 

 

Olv.: Kiv 32,7-11.13-14 – 1Tim 1,12-17 – Lk 15,1-32 

Az elveszett bárány  
 

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL 

  

Szentmise bevezetése 

 

Kedves Testvérek! Szeretettel köszöntök mindenkit, aki eljött erre a szentmisére, hálaadásra! 
Minden eucharisztia hálaadás, a fogalom is ezt jelenti! Azok jönnek, akiknek van mit 
mondaniuk az Istennek, legfőképpen köszönetet akarnak mondani, hálát akarnak adni! 
Ezeknek a száma egyre kevesebb itt Európában!  
 

Mi mindenképpen azért vagyunk itt, 
hogy köszönetet mondjunk Istennek az életünkért! 

 

Ezt a szentmisét Szilviáért ajánljuk fel születésnapja alkalmából! Isten éltesse sokáig sok-sok 

gyermekével és sokszorosan sok unokájával! Jóisten megáldotta őt és az egész családját! 
Annak is örülök, hogy Jánoska elkezdte ezzel a reggellel az oltárszolgálatát! Nagyon 
örülünk, hogy itt vagy és minden vasárnap várunk ide! Vizsgáljuk meg lelkiismeretünket és 
bánjuk meg bűneinket, hogy méltóképpen ünnepelhessük az Úr szent titkait! 

 

Szentbeszéd 

 

Kedves Testvérek! 1881-ben Dosztojevszkij halálos ágyához hívta családtagjait, gyermekeit 
és az elveszett bárányról, az elveszett drahmáról és a tékozló fiúról szóló evangéliumi részt 
olvastatta fel egyik lányával, amit most Önöknek felolvasok. Hallgassuk meg azt a néhány 
mondatot is, amit Dosztojevszkij fűzött ehhez az evangéliumhoz. 
 

„Gyermekeim! Ne felejtsétek el, amit most hallottatok! Őrizzétek meg bizalmatokat Istenben 
és soha se kételkedjetek az ő megbocsátásában! Én nagyon szeretlek titeket, de ez semmiség 
Istennek az emberek iránti végtelen szeretetéhez képest! Ha netán az a szerencsétlenség érne 
benneteket, hogy az életben rossz útra tértek, akkor se kételkedjetek Istenben, a gyermekei 
vagytok! Úgy fog örülni megtéréseteknek, amint örült akkor, amikor megtalálta az elveszett 
bárányt és visszatért Hozzá a tékozló fia!” 

 

Az ember elveszhet! Az ember becsapta maga mögött a paradicsom kapuját! Isten pedig 
abban a pillanatban megígérte, hogy eljő a Megmentő, mert Isten nem engedi meg, hogy 

elvesszenek az ő gyermekei! 
Elveszhet az ember! 

 

Ez azt jelenti, hogy az ember elhagyja a helyét! Az elveszettségünk azt jelenti, hogy nem 
vagyunk a helyünkön! Amikor az ember elhagyta a paradicsomot, akkor elhagyta az Istent! 
Isten pedig megígérte, hogy új lehetőséget ad az embernek!  
 

Az új lehetőség azt jelenti,  
hogy az ember újra kezdhet! 

Isten szeretete, Isten irgalma azt jelenti: 

Isten az embernek új lehetőséget teremt! 
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A tékozló fiú elhagyta a helyét! Így is mondhatnánk: a maga útját járta! Csakhogy az 

embernek nincs maga útja! Itt van a hatalmas tévedés! 
 

Ilyen nincs, hogy a magam útja! 

 

A bárány elhagyta a nyájat és elkóborolt!  
A drahma kihullott a helyéről!  
A tékozló fiú története arról szól, hogy ez a fiú elment otthonról! 
 

A pásztor nem engedheti meg magának, hogy ne számoljon el arról az egyről, amit 
rábíztak a 99-el együtt. Számot kell adni róla! Nem mentheti föl magát! 
Az asszony nem nyugodhat bele abba, hogy egy drahmája elveszett! Ez a pénzdarab 
kihullott a helyéről. Miért olyan fontos, hogy megtalálja azt az egyet, ami nincs a 
helyén? Azért olyan fontos, mert magyarázattal tartozik ezért a férjének! 
Az Apa elengedte a tékozló fiát, - arra is gondolhatunk, - hogy járja a maga útját. 
Csakhogy az Apja vele együtt járta az utat! Az apa, meg az anya nem tudja elengedni 

a gyerekét! Vele együtt éli az életét mindaddig, amíg él! 

 

A kérdés arról szól: az ember a helyén van-e, vagy sem 
Felelőtlenül nem hagyhatjuk el a helyünket! Lehet különböző módon magyarázgatni 
ezeket! Magyarázatokból soha sincs hiány!  
    

Az ember csak akkor lehet boldog, 

csak akkor teljesedhet ki az élete, ha a helyén van! 

 

Európa elveszítette a helyét 
Mi most itt ezekben az években ezzel a kérdéssel küszködünk! Tragédiák elé nézünk! Európa 
az egyetlen földrész az öt földrész közül, amely a keresztény értékekre épült! Nem véletlen, 
hogy azok, akiknek Európával bajuk van – most mindegy, hogy miből táplálkozik ez a 
gondolkodás – azoknak egyetlen célja, hogy kimozdítsák Európát a helyéről!  
 

Európába áthívta a Lélek a nemzetek apostolát, Szent Pált annak idején! – ne felejtsük el! 
Elhozta ide az Isten üzenetét! Gondoljuk végig, mekkora ajándék ez az emberiség számára! 
Hiszen Európa lett a különböző világjobbító, embert mentő programok központja! A világ a 
kereszténységnek köszönheti, a kereszténnyé lett Európának köszönheti, hogy az emberiség 
legyőzte a pogány isteneket! A kereszténység szembesítette az embereket azzal, hogy istene 
van a tűznek, a víznek, a levegőnek, a növénynek, az állatnak, az égitesteknek és ezek az 
istenek uralkodtak az emberen! A kereszténység szabadította meg az emberiséget az 
istenektől, a bálványoktól!  

Ezért lett a keresztény Európa 

a civilizációnak, az ember előrejutásának a központja! 

 

A világ megújulása Európából indult el!  
A keresztény Európa tudta azt,  

hogy a világ az Istené, az ember csak birtokolja a világ javait! 
A keresztény Európa tudta azt,  

hogy Isten az ember kezébe adta a teremtett világot:  
hajtsátok uralmatok alá, de nem a tiétek!  

A keresztény Európa tudta azt,  
hogy a világ azé, aki benépesíti!  



  2016. 09. 11. 

C 49 

3

 

A kereszténységen felnőtt Európa tanítója lett a különböző földrészeknek  
Ha valami van, ami előremutató az afrikai államokban, azt Európa a missziójával vitte oda! 
Sajnos a gyarmatosítók is mentek oda, de ez nem a kereszténység! Ázsiában, Távol-Keleten 

az előremutató fények azok, amik Európából érkeztek oda! Mára már ilyeneket hall az ember 
még főpapoktól is, hogy Európának át kell adnia a helyét másoknak. Majd jönnek, ők 
foglalják el ezt a helyet, aztán majd megint lesz változás. 
 

Európa hosszú évszázados támadássorozat végéhez ért 
Európa eljutott oda, hogy megtagadta az Istent! Isten neve még az alkotmányában sem 
szerepelhet! Európa megtagadta a keresztény örökségét, a keresztény értékeket! Mára ott tart, 
hogy Európa végveszélybe került! Van egy latin közmondás: A tökéletes romlása gyalázatos!  
 

Az ember élete attól függ, 
hogy az ember a helyén van-e, vagy sem! 

Az ember helye az Isten mellett van! 

 

Ha az ember ezt nem vállalja,  
ha az ember erről lemond,  
akkor kibillen a helyéről!  
Ennek olyan következményei vannak,  
amely nemcsak az egyéni életünket veszélyezteti,  
hanem az egymással való kapcsolatunkat is!  
 

Az Atya 
Ez a fiatalember kikéri az örökségét és világgá megy, otthagyta a helyét és úgy gondolta, 
hogy a maga útját járja! Hát járta a maga útját és eljutott oda, ahova!  
 

De az Atya várta,  
mert az Atya nem hagyja elveszni! 

 

A pásztor  
A pásztor nagyon jól tudta, hogy az az egy is fontos! Be kell látnunk, hogy nagyon sajátos az 
Isten számtana! Nem arról van szó, hogy az az egy fontosabb, mint a 99. Nem fontosabb az 

egy, mint a 99, de ő is a nyájhoz és a pásztorhoz tartozik!  
 

A pásztornak erről az egyről is számot kell adni! 

 

Az asszony  
Az asszony nem véletlenül szomorú, hogy elvész egy drahma. A zsidó szokás szerint a 
vőlegény pénzérméből egy koszorút készített a menyasszonyának. Ez volt a menyasszonyi 
ajándék! Ez volt a legbecsesebb egy asszony számára! Szegény világ volt az, pénzérmékből 
készítette a szegény ember ezt a nagy ajándékot a kedvesének! Amikor ebből egy kihullott a 
helyéről, akkor hogyan ad számot róla? Fölforgat mindent, hogy megtalálja azt az egyet és a 
helyére visszategye!  
 

Ez a díszes koszorú nemcsak az asszony ékessége, 
hanem a férjével való kapcsolatának is a kifejezője! 

 

Az összetartozás öröme  
Öröm, nagyobb öröm, kevesebb öröm? A kérdés sokkal, de sokkal többről szól!  



  2016. 09. 11. 

C 49 

4

 

Akivel együtt örülünk, azzal összetartozunk! 

 

Ez a fiú mindig is az Apjához tartozott! A 100. bárány mindig is a nyájhoz tartozott! Az a 
drahma az mindig is beletartozott abba a díszes, ékes kosztorúba, mert ez kifejezte a férjével 
való kapcsolatát! 
 

Gondolkodjunk helyesen 

Egy lehetőségünk van, hogy visszataláljunk a helyünkre!  
Jobban örül egy megtérő bűnösnek, hallottuk egymás után háromszor is!  
Ez nem azt jelenti, hogy akivel mindig összetartozunk, annak nem is örülünk!  
Ez nem azt jelenti, hogy az egy elveszett mindennél fontosabb, fontosabb, mint a 
többi! Másról van szó!  

 

A megtalálás öröméről van szó! 

Isten velünk való kapcsolatában 

Istennek öröme  
a hazataláltak fölötti öröméből táplálkozik! 

 

Érdemes odafigyelni arra, hogy amikor Isten és ember kapcsolatáról, ember és ember 
kapcsolatáról van szó, akkor a Biblia mindig lakomát emleget! A latin a lakomát ezzel a 
szóval adja vissza: convivio, ami nem csupán azt jelenti, hogy együtt örvendezünk egy jó 
vacsorán, vagy ebéden. Convivio, vivo, vivere = latinul élni, a convivio azt jelenti: 
  

Nemcsak együtt lakomázunk,  
hanem az életünk tartozik össze!  

Együtt élünk! 

 

Egy ember akkor van a helyén, hogyha úgy tartozik össze Istennel, a másik emberrel, hogy ez 

egy közös élet! Ezt nem lehet kimagyarázni, ezt nem lehet különböző mentségekkel 
mentegetni! Vagy az életről van szó, vagy elvétettük az életünket! 
 

Ez a mai vasárnap nagy biztatás, nagy bátorítás! 

Isten mindig új lehetőséget ad,  
hogy újra kezdhetünk! 

Újra kezdhetjük közös életünket:  
Istennel, emberrel! 

 

+  A M E N  + 
 

Szentmise befejezése 

 

Kedves Testvérek!  
Ez a mai vasárnap is bátorítson bennünket, hogy vállaljuk az utat vissza az Istenhez! Érezzük 
jól magunkat Isten közelében! Bátorítson bennünket, hogy egymáshoz is visszataláljunk! 
Fájdalmas tapasztalat, hogy emberek látszólag együtt vannak, valójában egymás mellett! 

 

Vagy együtt élünk! Vagy helytelenül élünk! 

Isten segítsen bennünket! 
 


